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Interview to H.E. Ms. Michelle Bachelet Jeria,  
Republic of Chile’s President, on CNN (Christiane Amanpour) 

 
 

New York, September 22nd 2017 
 

 
Question: Madame President, welcome to the program.  

 
President Bachelet: Thank you, Christiane.  
 
Question: I want to talk to you about the fact that when you stepped 
down, when your term was over, there will be no female leaders on 
entire continent of the Americas, what it says to you?  
 
President Bachelet: Well, it is that in some way we are not be able to 
maintain enough female leaders at the political level, and that we 
should continue working very strongly so we can have more women. 
Not all of them have to be president; maybe you do not need to have 
always female presidents. 
 
Question: Of course.    
 
President Bachelet: But at least that everybody have the possibility if 
they really want and if they are competent enough because I know 
many female leaders who are very competent. So, we need to work 
harder.  
 
Question: And what do you think are the endemic, structural obstacles 
to that, and at the same time what differences with a female leader 
make in the areas of global peace, development, health and economy?      
 
President Bachelet: Well, I think women can play a very substantial 
role on all areas that you have mentioned and I have seen it as 
President of the Republic but also when I worked at UN and UN 
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Women. They are very important, for example, peace keepers, you 
know, they can relate to communities in a very different way, and they 
can even, you know, make a very important contribution to it, and also 
not only after the war but during negotiations, because they are very 
good negotiators.   
 
I think females can bring also a lot of issues to the discussion that 
sometimes male partners do not give the same importance.  For 
example, in my country, it has been very important for little children the 
possibility of being on child care centers and this brings the possibility, 
for example, to sort of, you, diminish the inequality to give them a 
better playfield.  
 
Question: Now, in general, on your gaze wider and here we are at 
United Nations, what do you say in middle of this natural climate and 
others disasters, to the prevail of the President of the United States to 
pole out of this climate deal?    
 
President Bachelet: Well, firstly, I have to say that I believe that 
climate change is a reality. It is not something that somebody invented. 
I mean, you do not know sometimes when science’s contributes, 
everything can be, you know, as I mentioned, as the climate change to 
be the roots of it, but it is very strange, at least you can say every new 
disaster is stronger, at least you can say that. But also, if I may say, we 
have seen the worst forest fires in our life, expanded, huge, you know, 
drought, flooding, of course, volcanos, earthquake, tsunamis, and we 
see that, and we see it everywhere.     
 
And this is important itself but it is also producing security issues, 
because you see that many of the migrations, some of them are 
because of arms conflicts but many of them are because, you know, of 
the hunger, because there is a lack of water or lack of food. And we 
see that all these migrants that go to First World, if I may say, it is 
because we are not solving the root problems, the structural problems 
that are producing that migration.    
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So, I believe that fortunately the majority of the countries and the 
majority of the leaders of the world, will continue with our commitment 
in terms of Paris Agreement, in terms of a lot of others conventions.    
 
And it has been a very important issue in this General Assembly.  
 
Question: And to move specifically your continent, obviously we see 
right now Venezuela in crisis, not just political crisis but economic and 
a health crisis.  
 
You heard President of the United States suggested the US may 
intervene to restore the democracy, and I believe that you spoke it with 
the Vice-president. What do you say about your fellow President 
Maduro is doing to in an important country on your continent, and what 
US should do about it?    
 
President Bachelet: Well, firstly, we have some news, they are 
positive news that in Dominican Republic there have been negotiations 
between the parties and they have established a route-map that will 
continue next week.    
 
They have decided that four countries should accompany this process 
and the four countries are Mexico, Chile, Bolivia and Nicaragua. So we 
will be there like guarantors of these talks between Opposition and the 
Government.   
 
Question: That’s a great development.  
 
President Bachelet: Yes, it is just a talk, we do not know if it will be 
successed but at least… 
 
Question: Is President Maduro on board?  
 
President Bachelet: Yes, he is on board.  
 
Question: And the main Opposition on board?  
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President Bachelet: Of course, and yesterday we received a letter of 
President Maduro, that Minister of Foreign Affairs gave to me, asking 
us to be a part of this process.   
 
So I think it is a very important moment and we hope that leads firstly 
dialogue between the parties and I hope to some concrete steps.   
 
And we are saying that in order to be successful we need to have a 
credible dialogue and a credible negotiation.    
 
Question: About this route-map, what is the aim goal?  
 
President Bachelet: Well, the aim goal, I mean one of the goals is that 
there will be elections next year, so there will be a route-map in terms 
of how we start these negotiations and that negotiation will define the 
exact route-map in terms of the different aspects that had been 
discussed.   
 
So we are in a positive news moment and we hope that it will traduce 
in a good agreement, and of course, also we all the countries of Latin 
America that we want to support, we know that this is an issue that 
Venezuelans have to solve because we believe in sovereignty.    
 
We do not believe that military actions bring peace and stability, but 
now we have good news and we hope it works.  
 
Question: But that is good on it. President Bachelet, thank you so 
much.  
 
President Bachelet: Thank you Christiane.  
 
Question: And good luck with your post-Presidency days.  
  
President Bachelet: Thank you so much. 
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Entrevista a S.E. la Presidenta de la República,  
Michelle Bachelet Jeria, en CNN (Christiane Amanpour) 

(Traducción)  

 

Nueva York, 22 de septiembre de 2017 

 

Pregunta: Presidenta, bienvenida al programa. 

 
Presidenta Bachelet: Gracias, Christiane.  
 
Pregunta: Quiero hablar con usted del hecho de que cuando deje su 
mandato no habrá mujeres líderes en todo el continente americano, 
¿qué significa eso para usted? 
 
Presidenta Bachelet: Quiere decir de alguna forma que no estamos 
siendo capaces de mantener suficiente liderazgos femeninos a nivel 
político y que deberíamos seguir trabajando fuerte para tener más 
mujeres. Y no todas tienen que ser presidentas, quizás no siempre hay 
que tener mujeres presidentas. 
 
Pregunta: Por supuesto.  
 
Presidenta Bachelet: Pero al menos que todas tengan la posibilidad 
si realmente lo desean y si son los suficientemente competentes, 
porque conozco a muchas mujeres líderes muy competentes. 
Entonces, tenemos que trabajar más duro.  
 
Pregunta: ¿Y cuáles cree que son los obstáculos endémicos, 
estructurales para eso y al mismo tiempo qué diferencias genera una 
mujer libre en las áreas de guerra global, paz, crecimiento, salud y 
economía?  
 
Presidenta Bachelet: Creo que podemos jugar un rol sustancial en 
todas las áreas que ha mencionado y lo he visto como Presidenta de 
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la República y también cuando trabajé en la ONU y en ONU Mujeres. 
Son muy importantes, por ejemplo, para mantener la paz, pueden 
relacionarse con las comunidades de una forma muy diferente y 
pueden incluso hacer una contribución muy importante y no solamente 
durante la guerra sino que en las negociaciones porque son buenas al 
respecto.   
 
Creo que las mujeres pueden brindar muchos temas a la discusión 
que a veces sus pares hombres no le dan la misma importancia. Por 
ejemplo, en mi país, ha sido muy importante para los niños pequeños 
la posibilidad de estar en centros de cuidado infantil y que ello traiga la 
posibilidad, por ejemplo, de reducir la desigualdad y nivelar la cancha.  
 
Pregunta: Ahora, en general, considerando su mirada amplia y aquí 
estamos en las Naciones Unidas, ¿qué opina en medio de este clima 
natural y otros desastres, la prevalencia del Presidente de Estados 
Unidos de retirarse del Acuerdo Climático?  
 
Presidenta Bachelet: Antes que nada, tengo que decir que creo que 
el cambio climático es una realidad. No es algo que alguien haya 
inventado, a veces no sabes cuando la ciencia aporta, todo puede ser 
relacionado con el cambio climático pero es muy extraño, al menos 
podemos decir que cada nuevo desastre es más potente, al menos 
puedes decir eso. Pero también, por ejemplo, este año hemos visto los 
incendios forestales más devastadores de nuestra historia, enormes, 
de gran extensión. Usted sabe, inundaciones, erupciones volcánicas, 
terremotos, tsunamis y lo vemos, lo vemos en todos lados. 
 
Y esto es importante también para producir temas de seguridad, 
porque de las migraciones algunas son por conflictos de armas, pero 
la mayoría son por hambre, por la falta de agua o la falta de comida. 
Vemos a todos estos migrantes que van al Primer Mundo, es porque 
no estamos solucionando los problemas de fondo, los problemas 
estructurales que producen esta migración.  
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Entonces, afortunadamente, creo que la mayoría de los países y la 
mayoría de los líderes mundiales mantendrán nuestro compromiso en 
los términos del Acuerdo de París y muchas otras convenciones.  
 
Y ha sido un tema muy importante en esta Asamblea General.  
 
Pregunta: Yéndonos a su continente, obviamente, vemos una 
Venezuela en crisis, una crisis no sólo política sino que económica y 
obviamente una crisis de salud. 
 
Usted escuchó al Presidente Trump sugerir que Estados Unidos 
podría intervenir para restablecer la democracia, creo que usted lo 
conversó con el Vicepresidente, ¿qué piensa de lo que está haciendo 
su colega Presidente Maduro en un país importante en el continente y 
qué debería hacer Estados Unidos al respecto?  
 
Presidenta Bachelet: Antes que nada, tenemos algunas noticias, son 
buenas noticias. En República Dominicana ha habido negociaciones 
entre las partes y han establecido un mapa de ruta que continuará la 
próxima semana.  
 
Han decidido que cuatro países acompañarán este proceso y esos 
países son México, Chile, Bolivia y Nicaragua. Entonces, seremos los 
garantes de esas conversaciones entre la Oposición y el Gobierno.  
 
Pregunta: Eso es un gran avance. 
 
Presidenta Bachelet: Es una conversación, no sabremos si tendrá 
éxito pero al menos… 
 
Pregunta: ¿Está de acuerdo el Presidente Maduro?  
 
Presidenta Bachelet: Sí, él está de acuerdo.   
 
Pregunta: ¿Y la Oposición está de acuerdo?  
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Presidenta Bachelet: Por supuesto, y ayer recibimos una carta del 
Presidente Maduro que recibí de parte del ministro de Relaciones 
Exteriores, pidiéndonos ser parte de este proceso.  
 
Entonces, creo que es un momento muy importante y esperemos que 
lleve antes que nada a un diálogo entre las partes, y espero que a 
pasos concretos.  
 
Y opinamos que para tener éxito necesitamos tener un diálogo creíble 
y una negociación creíble.  
 
Pregunta: Respecto a esta hoja de ruta ¿cuál es el objetivo final? 
 
Presidenta Bachelet: Bueno, el objetivo final, uno de los objetivos es 
que haya elecciones el próximo año, entonces, habrá un hoja de ruta 
sobre cómo comenzar estar negociaciones y esa negociación definirá 
todos los aspectos que sean discutido.  
 
Y estamos en un momento de noticias positivas y esperamos que eso 
conlleve a un buen acuerdo, y por supuesto, todos los países de 
América Latina que apoyamos sabemos que es un tema que los 
venezolanos tienen que resolver porque creemos en su soberanía. 
 
No creemos que sean las acciones militares las que traigan paz y 
estabilidad, pero ahora tenemos buenas noticias y esperamos que 
funcione. 
 
Pregunta: Pero eso es bueno. Presidenta Bachelet, muchas gracias.  
 
Presidenta Bachelet: Gracias a usted, Christiane. 
  
Pregunta: Y mucha suerte cuando deje la Presidencia.  
 
Presidenta Bachelet: Muchas gracias.  
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***** 
 
Nueva York, 22 de septiembre de 2017 
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